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„Mărire întru cei de sus lui Dumnezeu 
şi pe pământ pace, între oameni bunăvoire!” 

(Luca 2, 14)

Dragi credincioși,
Mulţimea de oaste cerească, oștile îngerești 

care apar păstorilor în ţinutul acela, al Betleemului, 
îl lăudau pe Dumnezeu pentru toate darurile și bine-
facerile făcute omului, dar, mai ales, pentru nașterea 
Mântuitorului. La această veste, păstorii pornesc 
spre Betleem, o localitate uitată de lume, într-o peri-
ferie a Ierusalimului și a Imperiului Roman. A porni 
la drum este ceva normal pentru cel care merge în 
căutarea sensului vieţii. Pelerinajul pe jos, adesea 
obositor, ajută la interiorizare, la redescoperirea tă-
cerii, la regăsirea a ceea ce este esenţial în viață (cfr. 
SnC, 5). Iar păstorii au găsit un prunc înfăşat, culcat 
în iesle (Lc 2, 12). 

Astăzi, dacă mergem la Betleem, ce putem 
găsi? Nimic altceva decât ceea ce găsim în societate 
precum în zilele lui Noe (cfr. Mt 24, 37-38): bunăs-
tare și sărăcie; o lume a huzurului și o lume a foa-
mei; tehnologie avansată și oameni care locuiesc în 
corturi; resorturi de vilegiatură elegante și distrugere 

totală provocată de război, precum în Gaza, Ucraina, 
Siria... Chiar dacă îngerii cerului ne-ar îndemna să 
mergem la Betleem, nu o mai putem face, pentru că 
totul este închis în Țara Sfântă. Și, totuși, Papa Fran-
cisc ne îndeamnă să avem capacitatea de a vedea 
lumea dintr-un alt punct de vedere, mai clar, radical 
diferit, deoarece realitatea autentică se ascunde în 
spatele aparențelor, uneori fi ind confuză, iar alteori 
schimbată de imaginile societății în care trăim (cfr. 
FT 215) și, totodată, să nu ne pierdem speranța. 

Dragii mei,
La Betleem, Isus s-a născut într-o sărăcie ab-

solută și într-o singurătate abisală. Și, totuși, de aco-
lo a răsărit lumina lumii. Speranța nu dezamăgește, 
nu înşală – Spes non confundit (Rm 5,5), ne spune 
Sfântul Pavel. Acesta este și mottoul ales de Papa 
Francisc pentru Anul Sfânt 2025, care se va deschide 
la Roma în ziua de Crăciun, iar prin bisericile noas-
tre, în 29 decembrie 2024. Vom celebra, deci, 2025 
de ani de la Nașterea Domnului și, cu toții, vom de-
veni pelerini ai speranței. În acest an al speranței ar 
trebui ca toți creștinii să-l reîntâlnim pe Isus Cristos 
iar, ca Biserică, suntem invitați să ne aducem aminte 
de misiunea pe care o avem: aceea de a propovădui 
Evanghelia speranței (cfr. SnC 1). 

Astăzi, societatea este inundată de imagine, de 
ceea ce vedem prin toată mass-media, pe telefonul 
mobil, pe Facebook, pe Tiktok, peste tot. Imaginile 
de tot felul, ce provin mai ales din spațiul virtual, 
ne pot face orbi, astfel încât să nu-i mai vedem pe 
oropsiții și săracii sorții pe care îi găsim prin cartie-
re, pe la gropile de gunoi, cerșind pe la ușile biserici-
lor, abandonați și uitați de toți. Toate aceste imagini 
ne împiedică să-l vedem pe Isus. Oamenii săraci ne 
vorbesc despre un adevăr, despre lumea în care tră-
im, așa cum este ea, în sens social, politic, economic, 
existențial și chiar spiritual, și nu diferă foarte mult 
de lumea în care Isus s-a născut. Totuși, furtunile 
nu vor putea niciodată să biruiască, pentru că sun-
tem ancoraţi în speranţa harului și trăim în Cristos, 
depăşind păcatul și frica, iar această speranţă ne 
transportă dincolo de încercări şi ne îndeamnă să 
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mergem fără a pierde din vedere măreţia destinaţi-
ei la care suntem chemaţi: cerul (cfr. CnC 25). În 
același timp, știm că suferința lumii este cel mai bine 
înțeleasă doar apropiindu-ne de cei care suferă. La 
fel, suferința lui Isus a fost înțeleasă și alinată doar 
de iubirea cu care a fost înconjurat de Maria, de Io-
sif și de păstorii veniți să i se închine. Mai știm că 
speranţa, credinţa şi iubirea formează tripticul vir-
tuţilor teologale, ele fi ind esenţa vieţii creştine (cf. 
1Cor 13,13; 1Tes 1,3) care ne ajută să nu-i uităm pe 
săraci. Pe de altă parte, speranța este cea care ne dă 
orientarea și ne indică direcţia 
şi fi nalitatea existenţei noas-
tre pe pământ: mântuirea (cfr. 
SnC 18).

Tocmai de aceea, Bise-
rica este chemată să iasă din 
zona de confort, să meargă, 
să vadă, să cunoască, să întâl-
nească pe toți săracii și bogații 
acestei lumi și să le bineves-
tească speranța (cfr. Lc 2,10-
14). Biserica trebuie să spună, 
să vestească lumii că Domnul 
Isus se naște într-o grotă, de-
parte de orice ideologie. Și, 
astfel, grota devine centrul; 
nu mai este în periferie, ci este 
centrul lumii creștine. Păstorii 
au venit, au afl at și au înțeles 
că cel de jos este Cel Înalt, cel 
mic este Cel Mare, ultimul din 
grotă este primul între oameni, 
cel născut la Betleem este 
Domnul lumii. Vi s-a născut 
azi Mântuitor! (Lc 2,11)

Dragi credincioși,
Suntem chemați să-i dăm lui Dumnezeu lauda 

și mărirea, credința și dragostea, ascultarea și trăi-
rea Cuvântului și o conduită demnă prin respingerea 
tuturor relelor. Fericiţi sunt cei ce ascultă cuvântul 
lui Dumnezeu şi-l păzesc. (Lc, 11:28), spune Sfân-
tul Evanghelist Luca. Atunci când ascultăm și pro-
povăduim Cuvântul, construim poduri și legături 
între oameni, tuneluri prin care să treacă iubirea și 
iertarea, pasaje care să surmonteze diferențele dintre 
oameni. Isus s-a născut într-o localitate periferică și a 
început să predice la marginea Imperiului Roman, în 
Galilea. Acolo, a redat orbilor vederea, muților vor-
birea, surzilor auzul, șchiopilor mersul – cu toții erau 
oropsiții sorții – și le-a adus speranța, bucuria și a 

semănat iubirea. Biserica are îndatorirea de a cerce-
ta semnele timpurilor şi de a le interpreta în lumina 
evangheliei, astfel încât să poată răspunde, într-un 
mod adecvat, fi ecărei generaţii, la întrebările fără 
sfârşit ale oamenilor asupra sensului vieţii prezente 
şi viitoare (GS 4). Tocmai de aceea, Sfântul Părinte 
Papa Francisc ne invită și pe noi, credincioşii Biseri-
cilor orientale, în comuniune deplină cu succesorul 
lui Petru în pelerinaj la Roma în Anul Sfânt (SnC, 5). 
În Anul jubiliar, suntem chemaţi, în numele Domnu-
lui, să fi m semne tangibile de speranţă pentru atâţia 

fraţi şi surori care trăiesc în sufe-
rinţă, pentru deținuți și bolnavi, 
pentru tineri și vârstnici, pentru 
emigranți și refugiați (cfr. SnC 
10-14) și să devenim generoşi 
față de toți cei care sunt în nevoi, 
să avem tăria să spunem cu Psal-
mistul: Aşteaptă-l pe Domnul, fi i 
tare, întăreşte-ţi inima şi nădăj-
duieşte în Domnul! (Ps 27,14). 

Dragi credincioși,
Vă îndemn pe toți să ne 

îndreptăm ca păstorii cu gân-
dul, cu sufl etul și cu inima spre 
Betleem, să mergem să-i cântăm 
Pruncului care se naște: Mări-
re întru cele de sus lui Dumne-
zeu!; să-l înconjurăm cu iubirea 
și speranța noastră; să ne întă-
rim unii pe alții și să rămânem 
aproape de cei care au nevoie de 
ajutorul nostru!

Cu Sfântul Ambrozie, vă 
îndemn să vestiți lumii: 

Cristos este Domnul, El vine, 
El este izvorul care alină;
Cristos este eliberarea și libertatea
El este tăria; 
Cristos este Calea, 
El este Adevărul și Viața. (cfr. Sfântul Ambro-

zie, La Verginita, 99)

Cristos se naște, măriți-L!
De Sfi ntele Sărbători ale Crăciunului, vă do-

resc haruri și binecuvântări de la Domnul, pe pământ 
pace și între oameni bunăvoire!

Sărbători fericite și La mulți ani!

† Virgil BERCEA
Episcop
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Iubiți frați și surori, bună ziua și sărbătoare fru-
moasă!

Astăzi, în solemnitatea Neprihănitei Zămisliri, 
Evanghelia ne relatează unul dintre cele mai importan-
te și mai frumoase momente din istoria omenirii: Buna 
Vestire (cf. Luca 1,26-38), când „da”-ul Mariei spus ar-
hanghelului Gabriel a permis Întruparea Fiului lui Dum-
nezeu, Isus. Este o scenă care provoacă cea mai mare ui-
mire și emoție, pentru că Dumnezeu, Cel Preaînalt, Cel 
Atotputernic, prin intermediul îngerului dialoghează cu 
o tânără din Nazaret, cerându-i colaborarea pentru pro-
iectul Său de mântuire. Dacă astăzi veți găsi puțin timp, 
căutați în Evanghelia după Sfântul Luca și citiți această 
scenă. Vă asigur că vă va face bine, foarte bine!

Ca în scena creării lui Adam pictată de Miche-
langelo în Capela Sixtină, unde degetul Tatălui ceresc 
atinge degetul omului, tot așa și aici, umanul și divinul 
se întâlnesc, la începutul Răscumpărării noastre, se în-
tâlnesc cu o delicatețe minunată, în clipa binecuvântată 
în care Fecioara Maria rostește „da”-ul său. Ea este o 
femeie dintr-un mic sat periferic și este chemată pentru 
totdeauna în centrul istoriei: de răspunsul său depind 
destinele omenirii, care poate din nou să zâmbească și să 
spere, pentru că destinul său a fost pus în mâini bune. Ea 
îl va purta pe Mântuitorul, zămislit de la Spiritul Sfânt.

Așadar, Maria, așa cum o salută arhanghelul Ga-
briel, este „plină de har” (Luca 1,28), Neprihănita, în 
întregime în slujba Cuvântului lui Dumnezeu, mereu 
cu Domnul, căruia i se încredințează complet. În ea 
nu există nimic care să opună rezistență voinței Sale, 
nimic care să se opună adevărului și carității. Iată fe-
ricirea sa, pe care o vor cânta toate generațiile. Să ne 
bucurăm și noi, pentru că Neprihănita ni l-a dăruit pe 
Isus care este mântuirea noastră!

Frați și surori, contemplând acest mister, putem 
să ne întrebăm: în timpul nostru, agitat de războaie și 
concentrat în efortul de a poseda și a domina, eu unde 
îmi pun speranța? În forță, în bani, în prietenii puter-
nici? Acolo îmi pun speranța mea? Sau în milostivirea 
infi nită a lui Dumnezeu? Și în fața atâtor modele false 
strălucitoare care circulă în media și pe internet, unde 
caut eu fericirea mea? Unde este comoara inimii mele? 
Stă în faptul că Dumnezeu mă iubește gratuit, că iubi-
rea Sa mă precedă mereu și este gata să mă ierte atunci 
când mă întorc căit la El? În acea speranță fi lială în iu-
birea lui Dumnezeu? Sau mă înșel în a încerca să afi rm 
cu orice preț eul meu și voința mea?

Frați și surori, în timp ce se apropie deschiderea 
Porții Sfi nte a Jubileului, să deschidem porțile inimii 
și minții către Domnul. El s-a născut din Maria Nepri-
hănită: să implorăm mijlocirea Mariei. Și vă dau un 
sfat. Astăzi este o zi frumoasă pentru a decide să facem 
o Spovadă bună. Dacă astăzi nu puteți să mergeți, în 
această săptămână, până duminica viitoare, deschideți 
inima și Domnul iartă tot, tot, tot. Și astfel, în mâinile 
Mariei vom fi  mai fericiți.

După Angelus, Sfântul Părinte a spus următoarele:
Iubiți frați și surori!
În această solemnitate a Neprihănitei Zămisliri 

a Mariei, sunt aproape în mod deosebit de nicaragu-
ani. Vă invit să vă uniți în rugăciune pentru Biserica 
și poporul din Nicaragua, care o celebrează pe Prea-
curata ca Mamă și Patroană și înalță către ea un stri-
găt de credință și de speranță. Fie ca Mama cerească 
să fi e pentru ei mângâiere în difi cultăți și în incertitu-
dini și să deschidă inimile tuturor, ca să se caute mereu 
calea unui dialog respectuos și constructiv cu scopul 
de a promova pacea, fraternitatea și armonia în țară. 
Și să continuăm să ne rugăm pentru pace, în martiri-
zata Ucraina, în Orientul Mijlociu – Palestina, Israel, 
Liban, acum Siria -, în Myanmar, Sudan și oriunde se 
suferă din cauza războiului și a violențelor. Fac apel 
la guvernanți și la comunitatea internațională, ca să se 
poată ajunge la sărbătoarea Crăciunului cu o încetare a 
focului pe toate fronturile de război.

Să salut pe voi toți, romani și pelerini. Îndeosebi, 
pelerinajul Slujitoarelor Preasfi ntei Inimi din Spania, 
grupul „Oaza Mamă a Iubirii”, credincioșii care provin 
din Statele Unite, din Honduras și din Australia; pre-
cum și pe cei din Calderara di Reno, Corpolò și Grado, 
și tinerii de la Mir din parohia „Sfântul Pius de Pie-
trelcina” din Roma. Astăzi, îmi vine la inimă să vă cer 
vouă tuturor să ne rugăm pentru deținuții care în Statele 
Unite sunt în coridorul morții. Cred că sunt 13 sau 15. 
Să ne rugăm pentru ca pedeapsa lor să fi e comutată, 
schimbată. Să ne gândim la acești frați ai noștri și să 
cerem Domnului harul de a-i salva de la moarte.

Astăzi, în parohiile italiene se reînnoiește adezi-
unea la Acțiunea Catolică. Urez tuturor colaboratorilor 
un drum bun de formare, de slujire și de angajare apos-
tolică. Urez tuturor o duminică frumoasă și sărbătoa-
re frumoasă a Neprihănitei. Și vă rog, nu uitați să vă 
rugați pentru mine. Poftă bună și la revedere!

 Alocuţiunea Papei Francisc la Rugăciunea Angelus
Liderii lumii trebuie să negocieze pacea de Crăciun

8.12.2024
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(continuare în pag. 6)

Papa Francisc a primit în audiență joi, 28 no-
iembrie a.c., participanții la Adunarea plenară a Co-
misiei Teologice Internaționale. În mesajul adresat cu 
acest prilej, Succesorul lui Petru a subliniat că „într-o 
lume complexă și polarizată”, iubirea lui Dumnezeu  ne 
cheamă să fi m „ziditori de pace și justiție” și ne învață 
adevărata fraternitate, care este o „sarcină etică fun-
damentală” a tuturor creștinilor. Pontiful a încurajat 
dezvoltarea unei „teologii a sinodalității” care să im-
plice toate componentele Bisericii și a reafi rmat dorința 
Sanctității Sale de a merge la Niceea, în 2025, pentru 
aniversarea a 1 700 de ani de la Consiliu. Redăm în cele 
ce urmează mesajul integral al Papei Francisc, publicat 
de Sala de Presă a Sfântului Scaun:

„Eminența Voastră, dragi frați și surori!
Suntem deja aproape de deschiderea Porții Sfi n-

te a Jubileului și tocmai am încheiat cea de-a XVI-a 
Adunare Ordinară a Sinodului Episcopilor. Pornind de 
la aceste două evenimente, aș dori să vă adresez două 
gânduri: primul este de a-l readuce pe Cristos în centru, 
al doilea este de a dezvolta o teologie a sinodalității.

Readucerea lui Cristos în centru. Jubileul ne in-
vită să redescoperim chipul lui Cristos și să ne re-cen-
trăm în El. Iar în timpul acestui An Sfânt, vom avea, de 
asemenea, ocazia să sărbătorim cea de-a 1700-a aniver-
sare a primului mare Conciliu Ecumenic, Conciliul de 
la Niceea. Am de gând să merg acolo. Acest Conciliu 
constituie o piatră de hotar în drumul Bisericii și, de 
asemenea, al întregii umanități, deoarece credința în 
Isus, Fiul lui Dumnezeu făcut trup pentru noi și pentru 
mântuirea noastră, a fost formulată și mărturisită ca o 
lumină care luminează sensul realității și destinul între-
gii istorii. Biserica a răspuns astfel invitației apostolului 
Petru: «Sfi nțiți în inimile voastre pe Cristos ca Domn, 
gata întotdeauna să răspundeți oricui vă cere socoteală 
despre nădejdea care este în voi» (1 Pt 3,15).

Acest îndemn, care se adresează tuturor 
creștinilor, poate fi  aplicat în mod special slujbei pe 
care teologii sunt chemați să o îndeplinească ca servi-
ciu adus Poporului lui Dumnezeu: să favorizeze întâl-
nirea cu Cristos, să aprofundeze sensul misterului său, 

Discursul Sfântului Părinte Papa Francisc adresat participanților 
la Adunarea Plenară a Comisiei Teologice Internaționale

astfel încât să înțelegem mai bine «care este lățimea 
și lungimea și înălțimea și adâncimea și să cunoaștem 
iubirea lui Cristos, care întrece orice cunoaștere» (Ef 
3,18-19).

Conciliul de la Niceea, afi rmând că Fiul este din 
aceeași substanță cu Tatăl, subliniază ceva esențial: în 
Isus putem cunoaște chipul lui Dumnezeu și, în același 
timp, chipul omului, descoperindu-ne fi i în Fiul și frați 
între noi. O fraternitate înrădăcinată în Cristos, care 
devine o sarcină etică fundamentală pentru noi. Prin 
urmare, este important că ați dedicat o mare parte din 
această Adunare plenară elaborării unui document care 
încearcă să ilustreze sensul actual al credinței mărturi-
site la Niceea. Un astfel de document ar putea fi  prețios, 
pe parcursul anului jubiliar, pentru a hrăni și aprofun-
da credința credincioșilor și, pornind de la fi gura lui 
Isus, să ofere, de asemenea, idei și refl ecții utile pentru 
o nouă paradigmă culturală și socială, inspirată tocmai 
de umanitatea lui Cristos.

Astăzi, de fapt, într-o lume complexă și ade-
sea polarizată, marcată în mod tragic de confl icte și 
violență, iubirea lui Dumnezeu revelată în Cristos și 
dăruită nouă prin Spiritul Sfânt devine un apel adresat 
tuturor, pentru a învăța să pășim în fraternitate, să fi m 
constructori de dreptate și pace. Numai în acest fel pu-
tem sădi semințe de speranță acolo unde trăim.

A-l readuce pe Cristos în centru înseamnă a re-
aprinde această speranță, iar teologia este chemată să 
facă acest lucru, printr-o muncă constantă și înțeleaptă, 
în dialog cu toate celelalte cunoștințe.

Și ajungem la al doilea punct de refl ecție: dez-
voltarea unei teologii a sinodalității. Adunarea ordinară 
a Sinodului Episcopilor a dedicat un punct din Docu-
mentul fi nal sarcinii teologiei, în contextul «carismelor, 
vocațiilor și slujirilor pentru misiune»; și a formulat 
această dorință: «Adunarea invită instituțiile teologice 
să continue cercetările menite să clarifi ce și să apro-
fundeze sensul sinodalității» (nr. 67). Aceasta a fost o 
viziune a Sfântului Paul al VI-lea la sfârșitul Conciliu-
lui, când a creat Secretariatul Sinodului Episcopilor. În 
aproape 60 de ani, această teologie sinodală s-a dez-
voltat, puțin câte puțin, și astăzi putem spune că este 
matură. Și astăzi nu ne putem gândi la grija pastorală 
fără această dimensiune a sinodalității.

Prin urmare, alături de centralitatea lui Cris-
tos, aș dori să vă invit să țineți cont și de dimensiunea 
ecleziologică, pentru a dezvolta mai bine scopul misi-
onar al sinodalității și participarea întregului Popor al 
lui Dumnezeu, în varietatea sa de culturi și tradiții. Aș 
spune că a venit timpul să facem un pas curajos înainte: 
să dezvoltăm o teologie a sinodalității, o refl ecție teolo-
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(urmare din pag. 5)

Episcopii Uniunii Europene s-au reunit la 
Bruxelles între 27 și 29 noiembrie 2024 pentru Adu-
narea plenară de toamnă a COMECE. La reuniune a 
participat PSS Virgil Bercea, episcop greco-catolic de 
Oradea, membru delegat al Conferinței Episcopilor Ca-
tolici din România (CER).

Pe ordinea de zi a întâlnirii s-au afl at:
Dialog privind articolul 17 din TFUE
În prima zi a Adunării, episcopii au participat la 

un schimb de opinii stimulant cu Dr. Fearghas O’Beara, 
șef de unitate la Serviciul European de Cercetare Parla-
mentară, discutând despre provocările și oportunitățile 
punerii în aplicare a articolului 17 din Tratatul privind 
funcționarea Uniunii Europene (TFUE). Dr. O’Beara, 
autor al unui studiu academic recent privind anga-
jamentul UE față de religii, a subliniat importanța 
investițiilor în alfabetizarea religioasă și a dezvoltării 
mecanismelor de combatere a intoleranței și discrimi-
nării împotriva religiilor, cât și de promovare a dialo-
gului inter-religios în cadrul UE.

Viitorul muncii și responsabilitatea socială a 
întreprinderilor

În a doua zi, discuțiile s-au axat pe viitorul muncii 
în Europa în contextul progreselor tehnologice, al pro-
vocărilor aduse de criza climatică și al tensiunilor eco-
nomice internaționale. Episcopii au primit o delegație 
de reprezentanți ai Uniunii Creștine Internaționale a Di-
rectorilor de Afaceri (UNIAPAC), inclusiv președintele 
Sigrid Marz și secretarul general Rodrigo White-
law, pentru a refl ecta asupra drepturilor lucrătorilor și 
responsabilitățile sociale ale liderilor creștini de afaceri 
într-o lume a muncii afl ată în continuă schimbare.

Enrico Letta și viitorul pieței unice europene
În ultima zi a Adunării, episcopii UE s-au întâl-

nit cu Enrico Letta, președinte al Institutului Jacques 
Delors și fost prim-ministru al Italiei, pentru o discuție 
aprofundată și amplă privind viitorul pieței unice a UE. 
Dialogul s-a bazat pe raportul președintelui Letta, care 
a subliniat că este necesar mult mai mult decât de o 

piață, care pledează pentru reforme transformative, ci 
să se dea putere pieței unice europene și rolului Europei 
în lume.

Președintele Letta a subliniat contribuția Bise-
ricii la consolidarea UE, combaterea inegalităților și 
promovarea coeziunii sociale. El a subliniat, de aseme-
nea, că viitorul pieței unice trebuie să acorde prioritate 
centralității persoanei umane.

Implicarea tinerilor și migrația
Adunarea a oferit, de asemenea, o platformă pen-

tru membrii președinției COMECE Youth Net – în ca-
drul căreia Juan Luis Muñoz (Spania) și Benjamin Flo-
res Martin (Malta) au fost invitați pentru a-și prezenta 
noua contribuție, cu accent pe provocările migrației și 
integrarea migranților în societățile UE.

Informări politice și aspecte mai ample
Consilierii politici ai COMECE i-au informat pe 

episcopi cu privire la diverse inițiative actuale și viitoa-
re ale UE, acoperind subiecte precum: protecția copilu-
lui, punerea în aplicare a GDPR, pacea și dezvoltarea 
umană integrală, dialogul între generații, patrimoniul 
cultural, Pactul UE privind migrația și azilul, libertatea 
religioasă în afara UE, sănătatea mintală și viitorul po-
liticilor de mediu ale UE.

Liturghie pentru Europa
În contextul Adunării, miercuri, 27 noiembrie 

a.c., episcopii UE au celebrat Sfânta Liturghie pen-
tru Europa la Biserica „Notre-Dame des Victoires au 
Sablon”, din Bruxelles. Liturghia a fost prezidată de 
Mons. Mariano Crociata și a fost acompaniată muzical 
de Corul polonez „Domino Cantes”. În timpul Sfi ntei 
Liturghii, s-a ținut un moment de reculegere pentru 
mons. Noël Treanor, nunțiu al UE, care a decedat în 
mod neașteptat pe 11 august anul acesta.

La fi nal, s-a stabilit că următoarea Adunare Ple-
nară a COMECE va avea loc în Italia în perioada 26-28 
martie 2025.

Biroul de Presă EGCO
Mihaela CABA-MADARASI

Episcopii UE au refl ectat asupra viitorului Europei și a 
provocărilor noului ciclu instituțional

gică care să ajute, să încurajeze, să însoțească procesul 
sinodal, pentru o nouă etapă misionară, mai creativă și 
mai îndrăzneață, inspirată de kerygma, care să implice 
toate componentele Bisericii.

Închei cu o urare: să fi ți ca apostolul Ioan care, 
în încrederea sa de ucenic iubit, și-a apropiat capul de 
inima lui Isus (cf. Ioan 13, 25). Așa cum am amintit în 
Enciclica Dilexit nos, Inima Sacră a lui Isus «este prin-
cipiul unifi cator al realității, deoarece Cristos este ini-
ma lumii; Paștele său, de moarte și Înviere, este centrul 
istoriei, care datorită lui este istoria mântuirii” (n. 31). 
Rămânând, să spunem așa, sprijiniți pe Inima Domnu-

lui, teologia voastră va izvorî de la sursă și va da roade 
în Biserică și în lume.

Iar un lucru esențial pentru o teologie roditoare 
est:  să nu vă pierdeți simțul umorului, vă rog! Acesta 
ajută foarte mult. Spiritul Sfânt este cel care ne ajută să 
trăim această dimensiune a bucuriei și a umorului.

Surori și frați, vă mulțumesc pentru serviciul 
vostru. Vă însoțesc cu binecuvântarea mea. Și vă rog, 
vă cer să vă rugați pentru mine. Pentru mine, nu împo-
trivă! Vă mulțumesc.”

Biroul de Presă EGCO
Mihaela CABA-MADARASI
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În perioada 5-9 decembrie 2024, Episcopia Gre-
co-Catolică de Oradea a primit cu bucurie vizita epi-
scopului auxiliar al Diecezei de Münster, mons. Stefan 
Zekorn, care a răspuns invitației adresate de Preasfi nția 
Sa Virgil Bercea, episcop greco-catolic de Oradea, de a 
participa la hramul Eparhiei de Oradea și de a petrece 
câteva zile în România. Preasfi nția Sa a fost însoțit de 
pr. Zele Dumitru, pr. Alexandru Dragoș, pr. Florin Bu-
dău, preoți români care își desfășoară activitatea pasto-
rală în Dieceza de Münster.

În prima zi a acestei vizite, mons. Stefan Zekorn, 
a participat la Sfânta Liturghie solemnă în Catedrala 
Greco-Catolică de Oradea de sărbătoarea Sfântului 
Ierarh Nicolae, adresând cuvântul de învățătură și un 
gând special studenților teologi care au primit cu acest 
prilej treptele minore. În după-amiaza aceleași zile, în 
Aula Magna a Seminarului Teologic Greco-Catolic 
„Sfi nții Trei Ierarhi” din Oradea a susținut o conferință 
„despre Sinod și sinodalitate” în care a prezentat par-
cursul sinodal al Bisericii Catolice din Germania și s-a 
bucurat de un concert de colinde tradiționale românești 
susținut de Corul „Schola Cantorum” al studenților 
teologi, sub îndrumarea maestrului Radu Mureșan. 
Au participat studenții teologi din Eparhia de Oradea, 
Eparhia de Cluj-Gherla și Arhieparhia de Alba-Iulia și 
Făgăraș.

Mărturia a tot ceea ce a presupus acest parcurs 
în Germania și paralela cu ceea ce înseamnă Sinodul 
în Biserica Română Unită cu Roma, Greco-Catolică, a 
fost ocazia de a refl ecta împreună la provocările timpu-
lui actual, inclusiv în Biserică, la umbra discrepanțelor 
care există în societate. A fost reafi rmată importanța de 
a trăi în Biserică „semnele timpurilor” (Cf. papa Bene-
dict al XVI-lea), păstrând privirea ațintită spre esențial.

„Este foarte important ca, în pasul cu timpul, 
să ținem cont și de teologia suferinței și a martiriului 
despre care mulți teologi nu au vorbit deloc în anii 
marxismului – a spus cu acest prilej PS Virgil Ber-
cea. Sunt foarte importante aceste discuții pentru că 
ne invită să gândim, mai ales în cadrul Bisericii”. La 
conferința „Despre sinod și sinodalitate” a participat și 
PS Ioan Bot al Eparhiei Greco-Catolice de Lugoj, pen-
tru care rămâne esențial „fi lonul sinodalității” moștenit 
de la înaintași: „Consider că ceea ce am auzit la stră-
bunici, modul în care s-au rugat bunicii mei, părinții 
mei, e aceeași credință pe care eu o am astăzi. Pentru 
mine acesta este fi lonul sinodalității și pentru mine e o 
garanție”, a spus ierarhul.

Apreciind orice inițiativă care duce spre un dia-
log, PSS László Böcskei al Diecezei Romano-Catolice 
de Oradea, de asemenea prezent în Aula Magna a Se-

Vizita episcopului auxiliar de Münster, mons. Stefan Zekorn,
 în Eparhia de Oradea
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minarului Greco-Catolic orădean, a concluzionat fap-
tul că parcursul sinodal care se desfășoară în Germania 
are nevoie de mult discernământ, dar este important că 
se discută. „(…)Biserica nu are misiunea de a căuta să 
corespundă așteptărilor lumii în care trăiește, misiunea 
noastră este să vestim Evanghelia. Nu trebuie noi să 
creăm ceva nou doar ca să ne potrivim cu lumea. (…) 
este important să nu uităm că în centrul credinței noas-
tre se afl ă Isus, să nu uităm de El și de Evanghelie. Nu 
trebuie să facem structuri noi, ci să îl avem pe El în 
mijloc și să ducem Evanghelia către oameni. Este bine 
să se cunoască diferitele abordări, însă trebuie o claita-
te, trebuie multă deschidere și rugăciune ca să avem o 
abordare corectă.”, a spus PS Böcskei.

La fi nal de săptămână, pe 7 decembrie a.c., oas-
petele din Germania a avut ocazia să cunoască stațiunea 
Stâna de Vale, acolo unde, în albul zăpezii, a fost primit 
la Mănăstirea Fericiților Episcopi Martiri Greco-Catolici 
de preoții Mihai și Iosif Fechetă. A vizitat de asemenea, 
Centrul Pastoral pentru Tineri afl at în construcție, Can-
tonul Silvic și Grota Sfi ntei Fecioare Maria, admirând 
tot ceea ce Episcopia Greco-Catolică de Oradea a reușit 
până acum să redea acestui topos. Totodată, mons. Ste-
fan, însoțit de episcopul orădean, a făcut un popas la pa-
rohia greco-catolică „Buna Vestire” din Pocola.

Pe 8 decembrie a.c., în a patra duminică a Postu-
lui Crăciunului din calendarul bizantin și  sărbătoarea 
Neprihănitei Zămisliri potrivit ritului latin, Preasfi nția 
Sa a celebrat Sfânta Liturghie la Sanctuarul Eparhial 
„Maica Domnului” din Oradea, în cadrul căreia a fost 
marcată și sărbătoarea Ordinului Franciscan Secular 
(OFS) al cărui membri au depus votul de profesiune 
pentru idealul Franciscan. Acesta, potrivit doamnei 
Miorița Săteanu „constă în hotărârea de a trăi în confor-
mitate cu Evanghelia, avându-l ca exemplu pe Sfântul 
Francisc, fără a abandona, însă, propria familie, mo-

tiv pentru care se numesc «seculari», adică trăiesc în 
lume”.

În aceeași zi, mons. Stefan Zekorn a vizitat 
Centru Rezidențial „Casa Frențiu” al Caritas Eparhial 
Oradea, petrecând puțin timp cu persoanele vârstnice 
care se afl ă aici. În după-amiaza aceleași zile, episco-
pul german s-a afl at la Centrul Don Orione din Oradea 
unde a vizitat Liceul care își desfășoară activitatea aici 
din 1995, a salutat copiii prezenți duminica la Oratoriul 
„Don Orione” și a spus o rugăciune în biserica „Tutu-
ror Sfi nților” din imediata vecinătate. O imensă bucurie 
a fost și să viziteze biserica „Schimbarea la Față” din 
Velența, unde a apreciat pictura, stilul bizantin și spiri-
tualitatea locului. 

La fi nalul acestor zile în Eparhia Greco-Catoli-
că de Oradea, mons. Stefan Zekorn i-a mulțumit PSS 
Virgil Bercea pentru cei trei preoți români care slujesc 
în Dieceza de Münster, tuturor preoților pe care i-a în-
tâlnit la Oradea, seminariștilor, persoanelor consacrate 
și credincioșilor pentru aceste zile petrecute împreună, 
întorcându-se impresionat de istoria Bisericii Greco-
Catolice din România cu care a avut prima oară contact 
în anul 1990, când l-a întâlnit pe ÎPS Cardinalul Ale-
xandru Todea, iar acum, cu inima plină de recunoștință 
a reparcurs-o prin istoria împărtășită de PS Virgil:

„Când am nevoie de curaj în slujirea mea pas-
torală mă gândesc la arhiepiscopul cardinal Alexandru 
Todea și la ceilalți episcopi români persecutați. Curajul 
lor îmi dă curaj când eu nu am, ca să mă dăruiesc cu 
toată inima lui Dumnzeu, și bucuros să merg pe această 
cale mai departe. Această dăruire totală Lui Dumnezeu 
ne dă posibilitatea să trăim profund Cuvântul Său. ” 
(Mons. Stefan Zekorn, 6 decembrie 2024).

Biroul de Presă EGCO
Mihaela CABA-MADARASI

(urmare din pag. 7)
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În perioada 29-30 noiembrie a.c., pe teritoriul 
Eparhiei de Oradea a avut loc turneul de concerte 
cu tema „O veste-am adus” organizat de Asociația 
„Enjoy Music”. La eveniment au participat îndrăgiți 
soliști precum Nico, Ovidiu Lazăr, Roxana Mureșan și 
Silvia Albu Nagy care au împărtășit publicului bucuria 
și spiritul sărbătorilor de iarnă. Programul concertelor 
a debutat în Parohia Greco-Catolică de la Tâșnad, în 
data de 29 noiembrie de la orele 17:00, urmând ca în 
aceeași zi, soliștii să concerteze în Parohia Greco-Cato-
lică Marghita de la orele 19:30. În data de 30 noiembrie 
șirul de concerte a continuat în Parohia Greco-Catolică 
din Beiuș de la orele 17:00, iar mai apoi de la orele 
20:00 în Parohia Greco-Catolică „Sfânta Treime” din 
Nufărul, Oradea. Intrarea la concerte a fost pe bază de 
donații libere.

Părintele Popa Paul, asistent spiritual al 
Asociației „Enjoy Music” a transmis pentru Biroul de 
Presă EGCO că fondul strâns în urma turneului rămâ-
ne în protopopiatele Eparhiei de Oradea pentru a ajuta 
tineri și copiii să-și dezvolte talentul muzical și pentru 
a-i ține aproape de Biserică prin activități care îi impli-
că direct. Una dintre misiunile Bisericii este aceea de 
a ajuta tinerii să crească frumos, în armonie, asemeni 

unor fl ori din grădina noastră de care avem grijă, iar re-
zultatul muncii celor implicați se observă cu siguranță 
în aceste concerte la care participă copiii. Tinerii tre-
buie să aibă posibilitatea de a se implica activ în viața 
Bisericii, iar organizatorii sunt mândri să-i vadă cât de 
frumos cresc și se dezvoltă odată cu trecerea anilor. 

Luna decembrie este îmbrăcată în haină de săr-
bătoare, iar Asociația „Enjoy Music” va participa la nu-
meroase concerte. Îi vom putea asculta, de asemenea, 
și la Târgul de Crăciun din Piața Unirii din Oradea, dar 
și în alte locații pe care ni le vor transmite ulterior or-
ganizatorii. 

Biroul de Presă EGCO
Cristian CIULEA

Concert caritabil în Eparhia de Oradea

Concert de colinde la Colegiul Pontifi cal „Pio Romeno” din Roma
Spațiile sacre au fost mereu în isto-

rie locuri privilegiate ale întâlnirii Omului 
cu Transcedentul pentru a cunoaște mare-
le mister al vieții. Comunitățile parohiale 
contribuie la realizarea sentimentului de fa-
milie umană și îi apropie pe oameni făcând 
ca aceștia să aibă un punct de referință când 
sunt departe de casă.

Duminică, 8 decembrie a.c., ambasa-
dorul României pe lângă Sfântul Scaun, ES 
George Bologan, s-a afl at alături de secre-
tarul de stat pentru culte, Ciprian Olinici, 
la Biserica „San Salvatore alle Coppelle” 
situată în inima Romei, între Parlamentul 
italian și Piața Navona. Pentru mulți ani, în timpul răz-
boiului rece, aceasta a fost locul de întâlnire al exilului 
romanesc de la Roma. După amiaza, ambasadorul a 
fost alături de comunitatea românească romano-catoli-
că de la Biserica „San Vitale” din Via Nazionale, care 
și-a sărbătorit hramul.

În mesajul său, Excelența Sa George Bologan a 
subliniat rolul pe care îl are discernământul credinței, 
inclusiv în recunoașterea minciunii când se arată sub 
înfățișarea adevărului: „Credința ne susține speranța 
împotriva atacurilor pesimismului și disperării”.

De asemenea, cele două momente au fost o bună 
ocazie pentru a adresa un mesaj de apreciere și încu-

rajare pentru cei care doresc să își trăiască credința și 
dorul de casă stând deoparte de poluarea ideologică!

Pe 5 decembrie a.c., ES George Bologan a par-
ticipat la tradiționalul Concert de colinde organizat 
de Colegiul Pontifi cal „Pio Romeno” din Roma, în 
prezența a numeroși invitați. La eveniment a participat 
și reprezentantul Dicasterului pentru Bisericile Răsă-
ritene. Manifestarea a fost un bun prilej de revigorare 
sufl etească și un îndemn de a duce lumii, fi ecare dintre 
noi: „Vestea cea Bună”. Cu această ocazie, ambasado-
rul României pe lângă Sfântul Scaun a subliniat faptul 
că tradițiile păstrează vigoarea rădăcinilor care dau vi-
talitate unui popor.

Ambasada României pe lângă Sfântul Scaun
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Ne dorim să spunem, fi resc, sincer că îi apar-
ţinem Ei, Mariei, care la Lourdes s-a prezentat Ber-
nadettei Soubirous ca ,,Neprihănita Zămislire” nu 
doar fi indcă aparţinem Reuniunii Mariane care poar-
tă acest nume, dar mai ales fi indcă încercăm să în-
ţelegem ai cui suntem. Suntem ai Mariei cea ,,fără 
prihană strămoşească”, cea ,,plină de har”, plină de 
Dumnezeu milostivire. ,,Domnul este cu tine!”, i s-a 
adresat Îngerul la Bunavestire, ceea ce prefi gurează 
imaculata Ei concepere.

Suntem copiii chemaţi să primim, împreună cu 
ea,  prezenţa Lui Isus în viaţa 
noastră. Toţi! 

Suntem în aşteptarea Cră-
ciunului, iar sărbătorind-o pe 
Preacurata Mamă, învăţăm pri-
menirea, îmbrăcarea în haina de 
nuntă pentru festinul Domnului. 

Meditând la ceea ce Bi-
serica latină propune în acestă 
zi de mare sărbătoare romano-
catolică, mai ales Documen-
tul ,,Ineff abilis Deus” al Papei 
Pius al IX-lea, suntem invitaţi 
să contemplăm Imaculata Ză-
mislire a Sfi ntei Fecioare  adi-
că, păstrarea ei din momentul 
zămislirii liberă de orice pată a 
păcatului originar ,,ca pe un har 
singular, un privilegiu acordat 
Ei de Dumnezeu în vederea meritelor lui Isus Cristos, 
Mântuitorul neamului omenesc.” Acest adevăr de cre-
dinţă, devenit Dogmă în 1854, a fost mărturisit încă 
de la începuturile creştinismului. Invocând-o pe Mai-
ca Domnului (Theotokos), Biserica credea ,,că cea în 
care urma să se realizeze acest  titlu sublim nu a avut 
niciodată nimic în comun cu păcatul.”

Orientul creştin celebra acest mister din sec. 
VIII explicând sfi nţenia Fecioarei Maria prin curăţi-
rile succesive care au avut loc în fi rea stămoşilor ei, 
ca şi în propria fi re, începând din clipa zămislirii ei 
de către Ioachim şi Ana. În Maria totul străluceşte de 
puritate divină, Ea este ,,tota pulchra” prin prezenţa 
harului, deci receptacol potivit pentru  infi nita milos-
tivire a Sfi ntei Treimi faţă de întraga omenire.

În ritul nostru, greco-catolic, celebrăm ,,Conce-
perea Preasfi ntei Fecioare Maria de către Sfânta Ana 
(Neprihănita Zămislire), sărbătoare care ne pregăteşte 
pentru Sfânta Sărbătoare a Naşterii Mântuitorului din 
Mama Fecioară. Creştini, marianişti, cu toţii ne bucu-

răm de prezenţa Ei , de chemarea Ei către deschiderea 
inimilor, primenirea sufl etelor acum, în preajma Săr-
bătorii Crăciunului, prin cunoaştere şi imitarea virtu-
ţilor Ei. 

 La Catedrala Sfântul Nicolae, Oradea, mem-
brii Reuniunii Mariane ,,Neprihănita Zămislire” ne-
am sărbătorit hramul. Ne-am bucurat împreună cu 
oaspeţii dragi, marianiştii de la R.M. ,,Regina Păcii” 
de la biserica Sfânta Treime şi Reuniunea Mariană 
,,Bunavestire” Sanctuarul Eparhial Mănăstirea „Mai-
ca Domnului” de participrea împreună la Sfânta Li-

turghie, celebrată la centru de 
Pr. Paroh Ovidiu Duma, care 
ne-a edifi cat asupra sărbătorii 
printr-o frumoasă predică, Pr. 
Vasile Traian Dobrată, spiritu-
alul eparhial al R.M. Oradea, 
Pr. Paroh Marius Obreja, spi-
ritualul R.M. Regina Păcii şi 
Pr. Mihai Feketă, Paroh la Mă-
năstirea Greco-Catolică Stâna 
de Vale. A urmat, darul nostru 
Preacuratei Mame, la intenţi-
ile Ei,  Sfântul Rozar de Bu-
curie meditat. Am oferit apoi,  
din partea marianiştilor din 
toată eparhia ,,Buchetul nostru  
Spiritual” sărbătoritului zilei,  
Preasfi nţitul părinte episcop 
Virgil, cel dintâi marianist, la 

cei 67 ani de viaţă şi 42 de ani de preoţie.
La multi ani binecuvântaţi sub ocrotirea Precu-

ratei Fecioare Maria, părinte Virgil!
Slujind-o neobosit  pe  Maria în comunitatea 

greco-catolică orădeană, surorile din Congregaţia 
Maicii Domnului, cu hramul ,,Intrarea în biserică a 
Maicii Domnului” sunt mereu în comuniune de rugă-
ciune cu noi. Acum, de hram, ne-am bucurat împreună 
de sărbătoare fi indu-le oaspeţi în primitoarea, binecu-
vântata lor căsuţă. Da, împreună, prin mărturii, colin-
de, bucate alese, sărbătoarea ne-a adus bucurie şi da-
rul unei cărţi pe care am oferit-o aşa cum merită, ca pe 
,,o mică comoară”: Îmitaţiunea sau Urmarea Maicii 
Domnului”, din care învăţăm cu adevărat să o cunoaş-
tem şi să o urmăm. Pregătirea sărbătorilor mariane, 
le facem întotdeauna prin novene şi credem că şi de 
această dată prin ,,Novena la Sărbătoarea Neprihă-
nitei Zămisliri” şi cele 33 de zile de rugăciuni speci-
ale a devoţiunii ,,Consacrare la Preasfânta Fecioară 
Maria” am dobândit  bucuria, lumina SĂRBĂTORII.

Cinstind pe Maria, Neprihănita Zămislire
9 decembrie, 2024

Maria-Mirela FILIMON REUNIUNEA MARIANĂ
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Isus a coborât printre noi 

Dumnezeu a hotărât a-l trimite pe Fiul Său pe 
pământ, pentru a ne învăța iubirea, iertarea și pentru 
a ne aduce mântuirea. Desigur, putea alege mai multe 
modalități de a coborî printre noi. Una din ele ar fi  fost 
de a veni matur, în plinătatea Luminii și a gloriei Sale 
dumnezeiești.  Nu a dorit aceasta, pentru a nu ne înfricoșa 
și a nu ne copleși cu puterea  și  măreția Sa. A ales, în 
schimb, calea simplității și umilinței, în a-și începe viața, 
prin a se naște ca orice copil obișnuit și a crește în mijlo-
cul oamenilor. Pentru aceasta, avea nevoie de o Mamă. 
Fecioara Maria a fost aleasă încă din sânul mamei sale, 
ca să-l nască pe Isus. De la trei ani, a crescut sub atenta 
privire a Cerului, în templul din Ierusalim, unde a primit 
o educație aleasă și a învățat să iubească aproapele și pe 
Dumnezeu, căruia îi adresa rugăciuni cu toată ardoarea 
inimii. Arhanghelul Gabriel o numește „plină de har”, 
iar Ea se intitulează „roaba Domnului”. A deținut toate 
calitățile pentru a deveni Mama Lui Dumnezeu. Fiind 
blândă, smerită, curată, a devenit cea mai fericită făptură 
omenească, pentru că a crezut mesajul Domnului și prin 
„da”-ul  Ei, a fost Tabernacol viu pentru  Pruncul dum-
nezeiesc. La vremea rânduită, l-a născut pe Mesia, cel 
anunțat de veacuri și așteptat. Isus, trebuia să aibă și un 
tată, care să acopere ca un văl misterul Cerului și împre-
ună cu Maria să-l crească pe Fiul Lui Dumnezeu. Sfântul 
Iosif, cel credincios și drept, plin de  virtuți, care se ase-
măna cel mai mult cu Maria la calitățile sufl etești, a fost 
alesul. Isus  se face om, pentru ca și  noi să devenim fi i 
ai Lui Dumnezeu.  El s-a născut, revărsând astfel viața 
divină asupra oamenilor. A venit dintr-o lume măreață, 
aducând cu El iubirea și frumusețea dumnezeiască. Cel 
fără de păcat, a coborât la noi, ca să ne dăruiască Cerul, 
luând asupra Sa păcatele lumii. Cel mai sfânt Copil de pe 
pământ, a schimbat cursul istoriei omenirii.

 Isus, Maria și Iosif au format o familie sfântă, 
copleșită de iubirea Treimii cerești. Ei au avut harul de 
a-l avea aproape, de a-l hrăni și sluji pe dumnezeiescul 
Copil.  Într-o familie modestă, a coborât pentru marea 
familie a omenirii. Mielul nevinovat vine, ca să fi e jertfi t 
pe altarul lumii. Deși mic și fragil, Isus era Dumnezeu. 
Sunt unele icoane, în care Pruncul fi ind în brațele Mamei 
sau ale Sfântului Iosif, cu mânuța binecuvântează lumea.

Împăratul Cerului își începe viața pe pământ sub 
chip de rob. Peștera rece, unde se naște Isus, ne oferă 
modelul Lui de sărăcie și umilință.  El vine, în schimb, 
cu bogăția inimii. Ieslea urâtă, devine pat pentru cel 
mai frumos Copil. Într-o lume ostilă, El vine cu pacea. 
În locul incertitudinii, aduce speranța.

Isus a lăsat îngerii din cer pentru Mama Sa, cel 
mai iubitor înger. Cel de necuprins, a coborât din Cer, 
mai întâi în sânul Mariei. 

Într-o lume plină de orgolii, răutăți și incertitu-
dini, aveam și noi nevoie de un înger de mamă, care să 

ne iubească, să ne îndrume și să ne protejeze. Isus știa 
aceasta și fără să stea pe gânduri, ne-a dărui-o pe Mama 
Sa, așa după cum și Maria ni l-a dăruit pe Isus, Fiul Său.

Mai mult decât atât, El s-a umilit din nou, fi ind 
plin de râvnă pentru a ne asigura  mântuirea, astfel  sub 
specia pâinii, a găsit Calea de a  rămâne cu noi. În Sfân-
tul Tabernacol, e prezent în toate Bisericile noastre.

 Iată-ne, față în față cu Isus! Vedem simplitatea 
unui Dumnezeu infi nit. Cu toate acestea, ne simțim 
mici, în antiteză cu măreția Sa dumnezeiască. Prima 
adoratoare a fost Mama Lui și a noastră. Să apelăm la 
Fecioara Maria cu venerație și încredere. Ea ne încu-
rajează să ne apropiem, să-l primim în viața noastră și 
să-i asigurăm locuințe calde. S-o rugăm să ne învețe a-l 
privi ca și Ea cu ochii credinței și a intra în comuniune 
cu iubirea Lui. Uneori, ne prezentăm abătuți și căldicei, 
dar El ne atinge cu Lumina Sa și ne transformă.  Fericiți 
sunt cei care maturi fi ind, au inima de copil. Devenim 
mai umili și plini de recunoștință pentru darul de a fi  
cu noi. Cu capul plecat și inima deschisă,  ne lăsăm 
copleșiți de prezența Sa. Vom primi sfaturi și inspirații 
cerești. Prin bucuria pe care o simțim, ne abandonăm 
în fața voinței Sale, cu dorința de a-l cuprinde în inimă. 
Cu sufl etul curat îl primim în Sfânta Împărtășanie.

Mulțumim Isuse pentru că Tu, Comoara Cerului, 
ai coborât printre noi. Îți mulțumim că prin Sfânta Eu-
haristie, te unești cu umanitatea noastră. Îți mulțumim 
pentru iubirea Ta înfl ăcărată.  Îți mulțumim  că deții 
rețeta vindecării noastre și o folosești pentru toți care 
se afl ă în prezența Ta, dornici de mântuire.

Silvia PANTIȘ
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Colectă specială
Asociația Caritas Eparhial Oradea a ales ca zi specială a carității noastre comunitare dumi-

nica „Samariteanului Milostiv”, zi în care s-a organizat o colectă specială. Tasul din data de 10 
noiembrie 2024, duminica „Samariteanul Milostiv”, a fost predat de către 87 parohii, asociației. 
Astfel, a intrat în casieria asociației suma de 46.673 lei. 

Pr. Olimpiu TODOREAN

Parohia Aleșd, 462 Lei
Parohia Ardud, 500 Lei
Parohia Babța, 200 Lei
Parohia Ban, 430 Lei
Parohia Băile Felix, 500 Lei
Parohia Băița, 800 Lei
Parohia Beiuș, 650 Lei
Parohia Beliu, 1.229 Lei
Parohia Betfi a, 100 Lei
Parohia Beznea, 161 Lei
Parohia Bocșa, 507 Lei
Parohia Borod, 500 Lei
Parohia Câmpia, 730 Lei
Parohia Carei „Sfântul Andrei”, 400 Lei
Parohia Carei „Sfântul Anton”, 320 Lei
Parohia Căuaș și Hotoan, 550 Lei
Parohia Cehei Pustă, 150 Lei
Parohia Cheț, 480 Lei
Parohia Chilioara, 450 Lei
Parohia Cosniciu de Jos, 200 Lei
Parohia Cosniciu de Sus, 200 Lei
Parohia Craidorolț, 120 Lei
Parohia Crestur, 600 Lei
Parohia Curtuiușeni, 100 Lei
Parohia Delani, 33 Lei
Parohia Domănești, 400 Lei
Parohia Drăgoteni, 100 Lei
Parohia Dridiu, 550 Lei
Parohia Galoșpetreu, 85 Lei
Parohia Ghenci și Moftin, 85 Lei
Parohia Ghenetea, 500 Lei
Parohia Girișu de Criș, 83 Lei
Parohia Gruilung, 155 Lei
Parohia Haieu, 500 Lei
Parohia Halmășd, 550 Lei
Parohia Hereclean, 200 Lei
Parohia Holod, 180 Lei
Parohia Horoatu Crasnei, 910 Lei
Parohia Iaz, 763 Lei
Parohia Izvoarele, 413 Lei
Parohia Lucăceni, 100 Lei
Parohia Marca, 750 Lei
Parohia Marghita, 610 Lei
Parohia Negru Grădinari, 110 Lei
Parohia Oradea, „Maica Domnului”, 2.223 Lei
Parohia Oradea, „Sfântul Nicolae”, 2.163 Lei
Parohia Oradea, „Sfântul Treime”, 1.000 Lei
Parohia Oradea, „Sfântul Anton”, 140 Lei

Parohia Oradea, „Schimbarea la Față”, 810 Lei
Parohia Oradea, Spital „Sfântul Gheorghe”, 690 Lei
Parohia Oradea, Olosig, „Sfântul Gheorghe”, 200 Lei
Parohia Oradea, „Duminica Tuturor Sfi nților”, 1.650 Lei
Parohia Oradea, „Fericitul Valeriu Traian Frențiu”, 100 Lei
Parohia Ortelec, 150 Lei
Parohia Oșorhei, 200 Lei
Parohia Peceiu, 200 Lei
Parohia Pișcolt, 196 Lei
Parohia Plopiș, 2.000 Lei
Parohia Pocola, 220 Lei
Parohia Poiana, 355 Lei
Parohia Porț, 250 Lei
Parohia Prisaca, 300 Lei
Parohia Salonta, 184 Lei
Parohia Sălăjeni, 170 Lei
Parohia Sărsig, 245 Lei
Parohia Săuca, 750 Lei
Parohia Sânlazăr, 1.400 Lei
Parohia Sânmartin, 235 Lei
Parohia Sântandrei, 1.351 Lei
Parohia Sântandrei II, 261 Lei
Parohia Silvaș, 150 Lei
Parohia Sititelec, 150 Lei
Parohia Stârciu, 25 Lei
Parohia Șilindru, 250 Lei
Parohia Șimleu Silvaniei, 2.100 Lei
Parohia Ștei, 200 Lei
Parohia Șumal, 2.100 Lei
Parohia Tășnad, 800 Lei
Parohia Uileac de Beiuș, 50 Lei
Parohia Valea lui Mihai, 450 Lei
Parohia Valcău de Jos, 535 Lei
Parohia Valcău de Sus, 472 Lei
Parohia Vălanii de Beiuș, 250 Lei
Parohia Vășad, 200 Lei
Parohia Voivozi, 300 Lei
Parohia „Sfi nții Apostoli Petru și Pavel”, Zalău, 2.115 Lei
Parohia „Sfânta Familie”, Zalău, 1.702 Lei
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Voluntariat corporatist la cantina socială
În intervalul 18 noiembrie-6 decembrie a.c., la 

cantina socială a Asociației Caritas Eparhial Oradea am 
avut bucuria de a avea alături 13 persoane care au acu-
mulat un număr de 52 de ore de voluntariat. Acest fapt 
se datorează voluntariatului corporatist pe care fi rma 
Plexus îl promovează și susține în rândul angajaților. 
Eforturile de sprijinire a unei cauze nobile din comu-
nitatea locală prin motivarea propriei echipei de a se 
implica în activități de voluntariat sunt apreciate și cre-
ează relații interpersonale care pot deveni fructuoase, 
în timp.

Curățenia în sala de mese și în bucătăria cantinei 
sociale au fost activitățile principale. Au ajutat și la dis-
tribuirea mesei de prânz, oferind benefi ciarilor prezenți 
mâncarea proaspătă și caldă. Mai mult, aceste persoa-
ne au afl at informații despre modul de funcționare al 
serviciului cantina socială, au interacționat cu benefi -
ciarii și cu ceilalți angajați. Au afl at despre activitatea 
„Dușurile sociale”, au afl at despre nevoile și proble-
mele persoanelor fără adăpost, despre soluțiile pe care 
le propunem acestora și despre rezultatele intervenției 
asistentului social, din practica de zi cu zi.

Altfel spus, au poposit, pentru scurt timp, în 
lumea pe care nu o privim cu 
atenție, datorită agitației, grijilor 
și ritmului cu care ne desfășurăm 
propria existența. Pentru că și 
persoanele fără adăpost au un 
univers al lor în care nu pot în-
trevedea, singuri, orizonturi spre 
care să pornească.

Mulțumim fi ecărui volun-
tar pentru implicarea în activi-
tatea cantinei, mulțumim pentru 
ajutor, pentru calitatea timpului 
petrecut împreună și pentru feed-
backurile pozitive pe care am 
fost onorați să le primim!

Teodora BODA
Asistent social principal

ABONAMENTE
Îi informăm pe cititorii noştri că pentru a intra în posesia abonamentului la revista 

Vestitorul este necesar ca acesta să fi e achitat pe tot anul sau pe cel puţin şase luni. 
Abonamentul trebuie să fi e plătit până cel târziu la data de 30 ianuarie 2025.

Costul unui exemplar va fi  de 2,50 lei, cost care, pentru abonaţi, va rămâne acelaşi 
pe tot timpul anului, indiferent de eventualele modifi cări de preţ.

Costul unui abonament va fi  de 30 lei. 
Vă reamintim că modalitatea cea mai sigură de a intra în posesia revistei noastre 

este abonamentul.
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(continuare în pag. 15)

Kaizen. De ce este necesară îmbunătățirea permanentă?

Japonezul KAIZEN este format din cuvintele: 
KAI, însemnând schimbare și ZEN care desemnează ar-
monia /bunătatea, cu alte cuvinte reprezintă schimbarea 
în bine, îmbunătățire continuă, fi ind „secretul” efi cienței 
japoneze, un stil de viață. Este principiul care permite 
progresul cu pași mici și care nu se termină niciodată. Se 
explică astfel de ce în Japonia nimic nu rămâne imobil 
mult timp. Derivă de fapt din budism, însemnând „re-
înnoieşte inima şi fă-o tot mai bună.” Artele marţiale, 
traduc termenul prin „a înainta cu paşi mici şi repezi.” 
Japonezii cred că îmbunătăţirea se face nu cu bani ci cu 
mintea. Și cel mai înalt munte pare mai mic dacă este ur-
cat pas cu pas, menționează un proverb japonez. Așadar 
pentru depășirea barierelor mentale, se recomandă efec-
tuarea unei activități care inițial părea grea, timp de doar 
un minut pe zi. În fi ecare zi, timpul afectat se va mări, 
astfel devenind obișnuință. Până în 1985 desemna ex-
presia „mereu mai bine”. A devenit o cunoscută normă 
managerială datorită profesorului Masaaki Imai ca ur-
mare a publicării cărții sale „Kaizen: Cheia succesului 
competitiv al Japoniei”, în anul 1986.

Kaizen se fundamentează pe următoarele detalii:
1. În loc să se concentreze pe schimbări majo-

re și revoluționare, promovează realizarea de minime 
ajustări și remedieri, constant, aceste incrementări adu-
când benefi cii semnifi cative pe termen lung.

2. Fiecare persoană dintr-o organizație este res-
ponsabilă pentru identifi carea și implementarea optimi-
zărilor, având ca rezultat un mediu de lucru colaborativ 
și participativ, în care angajații sunt încurajați să contri-
buie la proces și să își exprime ideile.

3. Munca este necesar să aducă plus valoare, eli-
minându-se astfel părțile inutile, punându-se accentul 
pe calitate, nu pe cantitate.

4. Identifi carea și eliminarea risipei în toate for-
mele sale: timp, resurse sau efort contribuie la creșterea 
efi cienței și reducerea costurilor.

5. Standardizarea proceselor și monitorizarea 
rezultatelor ajută la menținerea și consolidarea schim-
bărilor realizate și la identifi carea oportunităților supli-
mentare de corectare.

Această fi losofi e a fost implementat cu succes în 
numeroase domenii, inclusiv în industria manufacturi-
eră, servicii și viața personală. 

În industria manufacturieră, a fost popularizat 
de Sony și Toyota, devenind cunoscut sub numele de 
„Toyota Production System”, reușindu-se creșterea 
semnifi cativă a calității produselor, reducerea timpul de 
producție, optimizarea utilizării resurselor și dezvolta-
rea unei culturi organizaționale pozitive și inovatoare. 
Kaizen recunoaște faptul că cei care muncesc în același 
loc, știu cel mai multe despre acea activitate. Făcând ei 

schimbările, se întâmpină mai puțină rezistență, acest 
fapt având ca rezultat învingerea concurenței. Anga-
jaţii care nu sunt disciplinaţi nu pot oferi produse şi 
servicii extrem de calitative clienţilor . Dacă este fă-
cut corect, umanizează locul de muncă, elimină munca 
grea și copleșitoare, abordându-și și valorizându-și al-
tfel munca. Grupurile sunt frecvent ghidate în procesul 
Kaizen de către un supervizor. La Nissan Motors există 
„Campania 3K 1-2-3,” semnifi când: a gândi, a acţiona, 
a îmbunătăţi continuu.  

1. În sectorul serviciilor, contribuie la corijarea 
proceselor și a experienței clienților, optimizând servi-
ciile oferite, reducând timpul de așteptare și costurile 
operaționale.

2. În viața personală, Kaizen poate fi  aplicat 
pentru a realiza îmbunătățiri continue în aspecte pre-
cum sănătatea, productivitatea și dezvoltarea personală 
și profesională care contribuie la creșterea satisfacției 
și bunăstării generale. Cine își dorește atingerea obiec-
tivelor, poate realiza progrese constante prin mici 
schimbări zilnice în dieta și exercițiile fi zice, cu rezul-
tate semnifi cative pe termen lung.

Sintetizând mai jos veți regăsi zece modalități 
practice pe care le puteți adopta în propria viață:

1. Permanent exista ceva ce de îmbunătățit în 
propria viață;

2. Viața fi ind în continuă aplică metode diferite 
și vei obține rezultatele așteptate;

3. Fă pașii în atingerea celor dorite, pe rând, al-
tfel dorințele vor rămâne surse de frustrare, de aceea 
este importantă observarea fi nalității și nu obstacolele;

4. Nu întotdeauna ceea ce se potrivește pentru 
cineva, funcționează pentru toată lumea, așa că este im-
portantă îmbunătățirea și experimentarea;

5. Microchimbările, în timp aduc rezultate, de 
aceea este importantă identifi carea lucrurilor care au 
nevoie de îmbunătățiri;

6. Cei apropiați, cărora le puteți delega 
competențe dezvăluindu-le obiectivele, vă pot ajuta, 
încuraja și monitoriza;

7. Solicitați părerile specialiștilor, pentru a avea 
modele comportamentale;

8. Unele probleme au profunzime, care nu poate 
fi  ușor observabilă. Se poate folosi succesiunea celor 
cinci „De ce?” De ce e nevoie să fac asta? De ce nu 
pot face și eu? De ce nu pot obține altfel? De ce nu am 
timp? De ce fac asta?;

9. Refl ectați la modul în care vă cheltuiți banii, 
observând la ce puteți renunța și ce ar fi  de îmbunătățit?; 

10. Niciodată să nu vă opriți din perfecționare. 
Să nu uităm că și fi losofi a Kaizen poate fi  conti-

Alin CREȚU
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(urmare din pag. 14)

Sărbătoarea hramului la Congregaţia Surorilor Maicii Domnului 
din Oradea

Într-o atmosferă de binecuvân-
tată comuniune, în Capela Congre-
gaţia Surorilor Maicii Domnului din 
Oradea s-a celebrat pe 21 noiembrie 
2024 hramul comunității, cu ocazia 
sărbătorii „Intrarea în Biserică a Mai-
cii Domnului”.

Alături de surori și de credincioși 
a fost prezent Preasfi nțitul Virgil Ber-
cea, care a celebrat Sfânta Liturghie, 
la care au concelebrat Părintele Vicar 
general Mihai Vătămănelu, Părintele 
Vicar cu preoții Antoniu Chifor, Pă-
rintele Marius Obreja, Părintele Ale-
xandru Fiț, Părintele Mirel Demian și 
Părintele Anton Rus, spiritual la Seminarul Teologic 
Greco-Catolic „Sfi nţii Trei Ierarhi” din Oradea.

În predica rostită cu această ocazie, pe lân-
gă precizările legate de pasajul evanghelic al zilei, 
Preasfi nțitul Virgil a evocat cu deosebit respect și 
emoție calitățile sufl etești și umane ale surorilor CMD 
care au activat înainte de anul 1989, cu multă dăruire și 
discreție, în condiții mai mult decât difi cile, spre exem-
plu în Baia Mare, Reghin, Sighet, Carei, Gherla, Alba-
Iulia, Sibiu, Jibou, multe dintre ele ajungând să suporte 
domiciliul forțat ori lipsirea totală de libertate. Nimic 
din toate acestea nu au fost de ajuns pentru a îngrădi 
calitatea lor principală, aceea de a se remarca precum 
semne, lumini ale lui Dumnezeu în societate.

În cadrul Sfi ntei Liturghii arhierești, înainte de 
Sânta Împărtășanie, surorile au făcut reînnoirea voturi-
lor călugărești, rostind formula specifi că Congregației 
Surorilor Maicii Domnului.

Din partea Congregației a fost prezentă Maica 
Teodorina, Superioară Generală a Congregației Suro-
rilor Maicii Domnului din Cluj, Sora Ștefania, Supe-
rioara Comunității surorilor de la Mănăstirea din Cluj, 
alături de Sora Vincenția, Sora Ana și Sora Claudia, 
Superioara locală a Comunității din Oradea.

După binecuvântarea fi nală a urmat un moment 

de mulțumire din partea Congregației, cuvântul de su-
fl et fi ind rostit de Maica Teodorina, care și-a exprimat 
bucuria de a participa la această sărbătoare, enume-
rând apoi, din Evanghelia zilei, câteva similitudini în-
tre virtuțile Maicii Domnului și obiceiurile spirituale 
ale comunității surorilor CMD. Superioara generală a 
oferit apoi Preasfi nțitului Virgil o icoană de lemn și un 
buchet de fl ori, primind la rândul său un buchet de fl ori 
din partea comunității din Oradea.

În continuare, cu discreția și căldura caracteristi-
că, Sora Claudia a rostit câteva cuvinte, exprimându-și 
bucuria și recunoștința prilejuită de celebrarea liturgică 
ocazionată de acest eveniment, salutându-i pe invitați 
și pe toți colaboratorii. În cuvântul său, Sr. Claudia a 
subliniat faptul că similitudinile prezentate de Maica 
Teodorina, vor deveni obiective ale misiunii surorilor 
în acest an apostolic.

La fi nal, preoți și credincioși prezenți au adresat 
un scurt mesaj călugărițelor din Oradea, urmând bine-
cuvântarea Preasfi nțitului Părinte Virgil pentru surorile 
Congregației Maicii Domnului. Sărbătoarea de hram 
s-a încheiat cu un moment de fraternitate, bucurie și 
împărtășire la care au luat parte toți cei prezenți!

Laura OLOGU
Biroul Pastoral EGCO

nuu reformată. Nimeni nu poate face lucrurile în locul 
nostru. Dacă se începe cu puțin, la care se adaugă con-
stant alte gesturi mici, imaginați-vă potențialele schim-
bări de peste un an. Creierul va începe să se obișnuiască 
treptat, creându-și noi programe. Dacă nu le veți face, 
vor apărea frustrări. Permanent puteți invoca scuze, cu 
argumentele de rigoare, însă acțiunea este cea care are 
rezultat.

Deși Kaizen oferă numeroase benefi cii, imple-
mentarea sa nu este lipsită de provocări. Adoptarea 
unei mentalități de remediere continuă necesită schim-

bări culturale semnifi cative care pot duce la rezistență 
din partea angajaților sau a celor care sunt obișnuiți cu 
metodele tradiționale. Este esențial să li se detalieze 
avantajele acestui alt fel de a face lucrurile, oferindu-le 
sprijin și formare adecvată pentru a le facilita tranziția. 
Se pot menționa și două dezavantaje ale Kaizen: durea-
ză mult, fi ind necesară răbdare, așadar nu este pentru 
oricine; problemele sesizate nu trebuiesc rezolvate ur-
gent și total.

Prin integrarea Kaizen în cultura organizațională 
și în viața personală, se poate construi o bază solidă 
pentru succes.
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Sărbătoarea hramului Catedralei „Sfântul Nicolae”

Sărbătoarea Sfântului Ierarh Nicolae este în fi -
ecare an un moment deosebit pentru Eparhia Greco-
Catolică de Oradea care sărbătorește cu acest prilej 
hramul și patronul spiritual al întregii Eparhii. Această 
sărbătoare este, ca în fi ecare an, un moment special și 
pentru comunitatea Seminarului nostru. 

Sfânta Liturghie solemnă de hram a fost celebra-
tă pe 6 decembrie în Catedrala „Sfântul Nicolae” de 
PS Virgil Bercea, episcop de Oradea, alături de alți pa-
tru episcopi invitați: PS Ioan Bot, episcop al Eparhiei 
Greco-Catolice de Lugoj, PS Vasile Bizău al Eparhi-
ei Greco-Catolice de Maramureș, PS László Böcskei 
al Diecezei Romano-Catolice de Oradea și PS Stefan 
Zekorn, Episcop Auxiliar al Diecezei de Münster. Co-
rul mixt – format din studenții Seminariilor din Blaj 
și Oradea, alături de elevii Liceului Teologic Greco-
Catolic „Iuliu Maniu” – condus de lect. univ. dr. Radu 
Mureșan, a însoțit prin cânt întreaga slujbă, la care au 
concelebrat un numeros sobor de preoți din Eparhia 
de Oradea și alte eparhii ale țării. La Liturghie au fost 
prezenți credicioși ai catedralei, elevi, studenți, precum 
și părinții, familiile și apropiații seminariștilor. 

La începutul celebrării, mai mulți studenți teo-
logi ai Seminarului au primit treptele minore: Nemeș 
Ștefan, Tomescu Dragoș, David Matei și Roxin An-
drei au fost înveșmântați cu reverenda; Pașca Răzvan, 
Pop Alexandru Radu, Ungureanu Andrei, Abramiuc 
Adrian, Ganea Robert și Borsi Armond au depus ce-
rerea de continuare a parcursului formativ în vederea 
diaconatului și a preoției; Brîndușe Luca, Lăpăduș 
Sergiu, Kazinczy István, Szabó Sebastian, Borsi Ar-
mond, Tomoiagă Liviu, Deac Dorel și Mătășel Adri-

an au fost hirotesiți lectori; Erdödi Sámuel, Deac Do-
rel și Suciu Ioan Sorin au fost horotesiți ipodiaconi.

Cu binecuvântarea Preasfi nțieie Sale Virgil, stu-
dentul Pop Felecian a primit reverenda în Calahorra, 
Spania, din mâinile Preasfi nției Sale Santos Montoya, 
episcopul Diecezei Romano-Catolice de Calahorra y 
La Calzada-Logroño, din Spania. 

În după-amiaza aceleași zile, PS Stefan și PS 
Virgil au vizitat comunitatea și complexul Seminarului, 
salutându-i pe seminariști și formatori. 

După acest moment, în Aula Magna a Seminaru-
lui, a avut loc conferința Despre Sinod și sinodalitate, 
suținută de PS Stefan Zekorn, în care a prezentat par-
cursul sinodal al Bisericii Catolice din Germania, ur-
mată de de un concert de colinde tradiționale românești 
susținut de corurile Seminariilor din Blaj, Cluj-Napoca 
și Oradea. La conferință au participat Preasfi nțiile lor 
Virgil, Laszlo, și Ioan, preoți, profesori, laici și studenții 
teologi din Eparhia de Oradea, Eparhia de Cluj-Gherla 
și Arhieparhia de Alba-Iulia și Făgăraș.

Sâmbătă, 7 decembrie, PS Stefan și PS Virgil au 
celebrat Sfânta Liturghie în Biserica Seminarului nos-
tru. 

În aceste zile de har ne-am bucurat de prezența 
seminariștilor de la Seminarul Teologic Greco-Cato-
lic din Blaj și de la Seminarul Teologic Greco-Catolic 
din Cluj-Napoca, însoțiți fi ind de rectorii celor două 
insituții, Pr. Ciprian Suciu și Pr. Marius Furtună.

Mulțumim Domnului pentru toate aceste zile de 
har!

Dragoș TOMESCU (Anul I)
www.seminaroradea.ro
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Sărbătoare marianistă la Bobota
Duminică, 24 

noiembrie a.c., mica 
comunitate parohială 
greco-catolică din Bo-
bota a trăit momente de 
bucurie serbând hramul 
capelei „Intrarea Maicii 
Domnului în Templu” 
sub forma unui eveni-
ment marianist, Sfânta 
Liturghie solemnă şi 
primirea a doi membri 
în Reuniunea Mariană 
„Naşterea Maicii Dom-
nului”.

,,Acolo unde pre-
otul este marianist în-
treaga comunitate este 
atrasă spre cinstirea Preacuratei Fecioare Maria”, ne-a 
mărturisit cu smerită bucurie pr. paroh Orest Nichita, 
parohul. Cu adevărat, preamărirea Lui Dumnezeu şi 
cinstirea Mariei a fost ceea ce am trăit acolo ca invitaţi, 
comitetul Reuniunii Mariane Eparhiale Oradea, în zi de 
hram, precum şi urmărind pe undele Radio Maria Sf. 
Liturghii transmise în săptamâna 18-24 noiembrie a.c. 
din această capelă.

Marianiştii întâmpină fi ecare sărbătoare a Maicii 
Domnului cu o pregătire sufl etească deosebită. În cazul 
comunităţii din Bobota pe lângă obişnuitele rugăciuni 
– Rozariul zilnic înaintea Sf. Liturghii, Acatistul, Pa-
raclisul Maicii Domnului, sărbătoarea Intrării Maicii 
Domnului în Templu a fost pregătită prin devoţiunea 
celor „33 de zile de rugăciune pentru a ne dărui cu totul 
Sfi ntei Fecioare” pentru ca, prin Ea, să fi m cu totul ai 
lui Cristos, CONSACRAREA LA PREASFÂNTA FE-
CIOARĂ MARIA (conform celui mai mare autor mari-
anist, Sf. Ludovic Maria Grignon de Monfort).

Sfânta Liturghie de hram, precedată de Rugăciu-
nea Sfântului Rozariu de Mărire, a fost celebrată de Pr. 
Traian Vasile Dobrată, spiritual al Reuniunii Mariane 
Eparhiale și reprezentant al Episcopiei Greco-Catoli-
ce de Oradea, Pr. Florin Mărincean, părinte spiritual al 
Reuniunii Mariane ,,Bunavestire” din Şimleu Silvaniei, 
care ne-a prezentat cuvântul de învăţătură cu adevărat 
ziditor şi părintele Orest Nichita, paroh al comunităţii.

Prin ceea ce am fost invitați să medităm, calita-
tea noastră de creştini, de trăire a credinţei, Pr. Mărin-
cean ne-a apropiat de momentul rostirii angajamentului 
marianist care presupune încredinţarea plină de iubire 
şi speranţă în ajutorul Preacuratei noastre Mame pen-
tru a ajunge la mântuire. Ce ne-a bucurat, prin fi rescul 
gestului, este că în acestă capelă a fost intituit obiceiul 
de a-L primi pe Isus în Sfânta Împărtăşanie în genunchi 
(folosind un îngenunchietor). Întăriţi astfel, am trecut 

la momentul primirii doamnelor Bianca Boloş (34 ani) 
şi Rodica Gyulai (67 ani) în rândul marianiştilor, cere-
monial condus de Pr.Traian Dobrată, pregătit impeca-
bil de doamna preşedintă a Reuniunii Mariane Mariana 
Oprea şi doamna Dana Nichita.

Pr. Traian Dobrată, adresându-se noilor confi r-
mate şi tuturor marianişilor, ne-a amintit de cuvintele 
mamei Arhiepiscopului Major Cardinal Lucian, care, 
întorcându-se de la primirea sa în Reuniunea Mariană, 
şi-a adunat copilaşii şi le-a spus: „De azi începând să nu 
o mai supăraţi pe mama fi indcă ea este a Maicii Sfi nte!”. 
Da, să încercăm cu toţii să nu o mai supărăm pe MAMA.

Sărbătoarea a continuat cu o agapă „în familie”, 
iar apoi toţii ne-am îndreptat apoi spre biserica memori-
al Corneliu Coposu afl ată în construcţie în aproprierea 
celei trecută forţat la Biserica Ortodoxă în 1948 şi ne-
retrocedată. Părintele Nichita ne-a vorbit despre biserica 
„de drept” construită în 1861 şi reabilitată în 1920 de 
Valentin Coposu (tatăl lui Corneliu) care a fost 30 de ani 
preot paroh la Bobota, o adevărată catedrală sfi nţită ulti-
ma dată în 1929 de PSS Cardinal Iuliu Hossu, în prezen-
ţa lui Iuliu Maniu (pe atunci prim ministru al României) 
şi a unei mulţimi de mii de credincioşi. A fost pierdută 
defi nitiv în instanţă în 2016. Noua construcţie, începută 
în 2023 cu binecuvântarea PSS Virgil Bercea, se doreşte 
a fi  un spaţiu sacru pentru ofi ciile liturgice greco-catolice 
şi evenimentele de comemorare ale Seniorului. Va avea 
un dublu hram „Bunavestire”, ca simbol al reînvierii Bi-
sericii noastre şi a faptului că avem o parohie mariană şi 
„Episcopii greco-catolici români martiri” în consonanţă 
cu calvarul trăit de Corneliu Coposu.

Acum, în duminica de 24 noiembrie 2024, zi cu 
soare şi zăpadă bogată mărturisim şi mulţumim Lui Dum-
nezeu şi Preacuratei pentru DAR, pentru Ssărbătoare!

Maria-Mirela FILIMON
Preşedinta Reuniunii Mariane Eparhiale
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Sfi nțirea grotei în cinstea Preacuratei Fecioare Maria
 la Parohia Greco-Catolică Cehei-Pustă-Șimleu II

Duminică, 24 noiembrie 2024, Duminica Tână-
rului bogat care caută viața veșnică, a fost o sărbătoare 
a sufl etului în rugăciune, dedicată Preasfi ntei Fecioare 
Maria, în Parohia Cehei-Pustă-Șimleu II, din Proto-
popiatul Greco-Catolic Șimleu Silvaniei, cu ocazia 
sfi nțirii Grotei Preacuratei Fecioare Maria „Regina 
Cerului și a Pământului’’. A fost prezent în mijlocul 
credincioșilor pr. Vicar Antoniu Chifor, care a trans-
mis salutul Preasfi nției Sale Virgil Bercea, episcop 
greco-catolic al Eparhiei de Oradea, și care alături de 
pr. Ardelean Vasile Mircea și pr. paroh Ardelean Adri-
an Constantin a celebrat Sfânta Liturghie.

Toate își au vremea lor și fi ecare lucrare de sub 
cer își are ceasul ei… Maica Domnului este ocroti-
toarea bisericii și a parohiei din Cehei-Pustă, Șimleu 
II, pentru ajutorul pe care îl primim neîncetat prin 
rugăciunile și mijlocirea ei. Astăzi, în aceste vremuri 
tulburi, prin milostivirea sa divină iubirea lui Dumne-
zeu triumfă peste tragediile istoriei, atât ale Bisericii 
Greco-Catolice, cât și a noastră ca popor creștin, și ne 
transmite mesajul de la Fatima prin Fecioara Maria – 
„Doamna în alb”, care este un mesaj de milostivire, de 
speranță și de pace în întreaga lume.

În cuvântul său de învățătură, pr. Vicar a făcut 
un exercițiu spiritual frumos și liniștitor, prin care a 
dorit ca fi ecare creștin să simtă prezența lui Dumne-
zeu. Traversând perioada Postului Nașterii Domnului 
să ne propunem o renunțare la ceva sau pur și simplu 
să nu ne alipim de bunurile materiale.

După terminarea Sfi ntei Liturghii, părintele 
Ardelean Adrian a continuat cu prezentarea istoricului 
și a itinerariului despre statuia Fecioarei Maria, care a 
parcurs un drum lung până în parohia noastră, chiar din 
Loreto – unul dintre cele mai importante sanctuare din 
Italia, care face legătura între Orient și Occident, între 
Țara Sfântă și Italia. 

Este oglinda comunității, a tuturor celor care 
îi vor aduce un salut sau o rugăciune, care vor căuta 
liniștea sufl etească, deoarece ea reprezintă inefabilul 
adevăr de credință al Nazaretului și revarsă lumina 
asupra marilor valori creștine. Mariaare o dragoste de 
Mamă, de ocrotitoare și de gazdă, care ne întâmpină la 
intrarea în Biserică. Grota cu statuia Fecioarei Maria 
este așezată lângă Crucea Fiului ei Preascump. Cât mai 
multe lănțișoare de iubire, rozarii să ne țină legați de 
Tine și să rămâi ,,scară Cerească”.

Preasfânta Fecioară ne îndeamnă să ne rugăm 
neîncetat Rozariul, care ne conduce la meditarea miste-
relor mântuirii, preamărirea Sfi ntei Treimi, rugăciunea 
învățată de Isus și salutul îngerului Gabriel și al Eli-
sabetei pentru Maria, ca să nu-L supărăm și mai tare 
pe Domnul nostru Isus Cristos, ca să vindece cât mai 

mulți bolnavi și să convertească păcătoșii, dar și fi indcă 
aduce nenumărate binecuvântări.

În curtea bisericii din Parohia Cehei-Pustă-
Șimleu II, îmbrăcată în alb de zăpadă, dar și în fl ori 
albe, Fecioara Maria a strălucit și a înseninat fețele 
credincioșilor prezenți, a încălzit inimile tuturor și a 
emoționat prin apariția ei în această grotă. Apoi, a ur-
mat Sfi nțirea Grotei în cinstea Fecioarei Maria. A fost 
o zi înălțătoare cu rugăciuni, cântări, colinde și fi ecare 
creștin a fost uns cu undelemn sfi nțit, a sărutat Crucea, 
s-a închinat și a salutat-o pe Preacurata Fecioară Maria.

Rugăciunea de consacrare a lumii întregi la 
Preacurata Fecioară Maria a evidențiat importanța 
ei ca mijlocitoare la Fiul său pentru mântuirea noas-
tră, pentru a ieși din confortul nostru, cum zicea în 
cuvântul de învățătură părintele Vicar. După mirui-
rea creștinilor și binecuvântarea fi nală, pr. Adrian a 
mulțumit familiei care a făcut această frumoasă jer-
fă, dar și tuturor creștinilor implicați. Momentul de 
comuniune s-a încheiat cu o agapă, într-o atmosferă 
frumoasă cu colinde creștinești. 

Gabriela Mălina ARDELEAN
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Vizită pastorală în parohia „Adormirea Maicii Domnului” Plopiș

Duminică, 24 noiembrie 2024, Parohia Greco-
Catolică Plopiș, cu hramul „Adormirea Maicii Domnu-
lui”, a fost martoră a unui eveniment deosebit, marcat 
de momente de înălțare spirituală și de bucurie pentru 
întreaga comunitate. Sub binecuvântarea și îndrumarea 
Preasfi nțitului Episcop Virgil Bercea, 16 copii au primit 
pentru prima dată Sfânta Împărtășanie în mod solemn, 
iar o troiță dedicată Maicii Domnului a fost sfi nțită, de-
venind un loc special de rugăciune și meditație.

Ceremonia a fost cu adevărat specială, iar atmo-
sfera emoționantă a fost resimțită atât de copiii care au 
primit pentru prima dată Sfânta Împărtășanie, cât și de 
familiile acestora. La slujbă au fost prezenți, alături de 
numeroși credincioși și ofi cialități locale, care au con-
tribuit la succesul acestui eveniment: părintele paroh 
Șanta Ioan, domnul președinte al Consiliului Județean 
Dinu Iancu Sălăjanu, domnul primar Criste Nicolae, 
doamna director Bulzan Ionela, precum și un sobor de 
7 preoți. Participarea acestora a subliniat importanța 
comunității în sprijinirea activităților religioase și în 
dezvoltarea spirituală a locului.

În omilie, Preasfi nțitul Episcop Virgil Bercea a 
împărtășit o poveste simbolică despre legătura dintre 
creion și om, care a adus o adâncă refl ecție asupra valo-
rilor creștine fundamentale. Povestea a subliniat lecții 
esențiale pentru viață:

1. Fii bun la sufl et – așa cum creionul lasă urme 
pe hârtie, și omul trebuie să lase urme bune în lume 
prin fapte și iubire.

2. Fii atent la ceea ce ai în interior – la fel cum 
creionul are un miez care îl face valoros, omul trebuie 
să cultive virtutea în inima sa.

3. Învață din greșelile tale – ca și creionul care 
poate fi  ascuțit din nou, oamenii trebuie să învețe din 
greșeli pentru a crește spiritual.

4. Lasă-te ghidat de mâna celui care te folosește 
– creionul este controlat de mâna celui care scrie, iar 
omul trebuie să își deschidă inima pentru a fi  ghidat de 
voința lui Dumnezeu.

5. În fi nal, lasă o amprentă frumoasă – creionul 
lasă urme pe hârtie, iar omul trebuie să lase o amprentă 
bună prin faptele sale.

Aceste învățături au fost un apel profund pentru 
copii și credincioși să trăiască în conformitate cu prin-
cipiile creștine, urmând exemplul lui Cristos în fi ecare 
aspect al vieții lor.

La fi nalul Sfi ntei Liturghii, după înmâna-
rea diplomelor copiilor care au făcut prima spovadă, 
Preasfi nțitul Virgil Bercea a sfi nțit o troiță dedicată 
Maicii Domnului, un loc special care va deveni un re-
fugiu de liniște și rugăciune pentru credincioși. Troița, 
realizată cu sprijinul credincioșilor și al autorităților 
locale, reprezintă un simbol al devotamentului religios 
și al unității comunității în jurul credinței. La acest eve-
niment a fost invitată și comunitatea ortodoxă alături 
de păstorul lor.

Un eveniment de înălțare spirituală pentru toți 
cei prezenți

Evenimentul de astăzi a fost o adevărată sărbă-
toare a credinței și a comuniunii creștine, un moment 
deosebit în viața parohiei Greco-Catolice Plopiș. Par-
ticiparea părinților, copiilor, ofi cialităților și a întregii 
comunități a demonstrat încă o dată importanța unității 
în jurul valorilor religioase. Preasfi nțitul Virgil Bercea 
a transmis tuturor un mesaj de speranță și de încurajare, 
îndemnându-i să trăiască în iubire, smerenie și credință.

Această zi va rămâne în amintirea tuturor ca un 
moment de mare semnifi cație spirituală, iar parohia 
Greco-Catolica Plopiș va continua să fi e un loc viu de 
învățătură, rugăciune și sprijin pentru toți credincioșii.

Bianca ȘANTA
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2,5 Lei

Concertul „Iată vin colindători” în parohia Haieu-Băile „1 Mai”

Concertul de colinde al cultelor creștine în Piața Unirii

„Suntem în perioada colindelor, încercăm să fi m 
mai buni, mai iertători, mai sfi nți... fi e ca Bunul Dum-
nezeu să dea gândul bun celor care conduc! Vă rog să 
transmiteți celor dragi dumneavoastră, toate harurile 
și binecuvântările Domnului! Vă însoțim cu rugăciu-
nea, vă dorim sărbători fericite, haruri și binecuvân-
tări!” a fost mesajul Preasfi nției Sale Virgil Bercea cu 
prilejul Concertului „Iată vin colindători!” organizat pe 
14 decembrie a.c., de parohia greco-catolică „Nașterea 
Maicii Domnului” din Haieu – Băile „1 Mai”. 

Concertul, organizat an de an din dorința de a 
păstra tradiția colindelor românești tradiționale, a fost 
susținut de interpreți locali precum Corina Marta, Co-
lindătorii Bihorului, Roxana Duluș, bucurându-se toto-
dată de participarea interpretei Veta Biriș și a colindu-
lui adus de Fetele de pe Târnavă. 

Recitalul a cuprins și un moment patriotic 
susținut de Veta Biriș cu prilejul împlinirii a 200 de ani 
de la nașterea lui Avram Iancu, prin interpretarea cân-
tecului care în urmă cu mai bine de cinci decenii o con-
sacra pe iubita artistă a cântecului popular românesc 

Mulțumind pentru participare tuturor colindăto-
rilor și credincioșilor veniți în număr mare să se bu-
cure de Vestea lor, pr. Ștefan Madarasi, gazda acestui 
concert, a subliniat importanța de a nu uita valoarea 
prețioasă a colindelor străbune, într-o lume care tin-
de să devină tot mai secularizată. Seara s-a încheiat 
cu colinda „O ce veste minunată” interpretată de toți 

cei prezenți și gândul Preasfi nției Sale Virgil, episcop 
greco-catolic de Oradea, care a oferit tuturor celor 
prezenți binecuvântarea Sa și o bomboană de Crăciun, 
în așteptarea sărbătorii Nașterii Domnului! Toți cei 
prezenți au avut ocazia să facă o faptă bună în prag de 
Crăciun, oferind o masă caldă copiilor care frecventea-
ză Centrul after-school de la Ioaniș, al asociației Cari-
tas Eparhial Oradea.

„Să trăim în pace și să fi m puțin mai buni!” 
(Veta Biriș)

Parohia Greco-Catolică Haieu-Băile „1 Mai”

În Piața Unirii, în cadrul Târgului de Crăciun 
Oradea, cu APTOR ca organizator și cu sprijinul 
domnului Bejusca Ioan de la Topsound pe partea 
tehnică, s-a desfășurat în data de 13 decembrie 2024,  
Concertul de colinde interconfesional, ediția 2024, 
unde s-au întâlnit credința, armonia și diversitatea,  
evenimentul reunind culte și comunități religioase 
din orașul nostru. 

Această  unitate și conlucrare este marcată 
de aproape 20 de ani prin Săptămâna de Rugăciu-
ne pentru Unitatea Creștinilor. La Oradea, aceste 
evenimente refl ectă o binecuvântată si consolida-
tă comuniune. De-a lungul timpului, reprezentanții 
și credincioșii acestor culte și comunități au fost 
preocupați de extinderea spectrului de activități comu-
ne, pentru a amplifi ca și a concretiza acest important 
semnal al armoniei și bunei colaborări dintre cultele 
din Oradea. 

 Un exemplu este reprezentat de Colecta Comu-
nă desfășută anual, care consolidează legătura dintre 
comunități, oferind un exemplu puternic de generozi-
tate și credință activă. 

De-asemenea, concertul din seara precedentă  un 
alt moment concret de celebrare a unității în diversitate, 

când credința și muzica i-au adus împreună sub semnul 
iubirii lui Cristos pe artiști și pe spectatori, mai aproape 
unii de alții, așa cum spunea doamna Teodora Moga, 
cea care cu multă căldură și eleganță a fost prezenta-
toarea spectacolului. Coprezentator din partea organi-
zatorului de spectacole în Piața Unirii a fost domnul 
Emil Trifa. 

Pe scenă au urcat reprezentanți ai  Bisericii Or-
todoxe, Reformate, Romano-Catolice, Greco-Catolice, 
Penticostale si Evanghelice-Lutherane. Momentele 
muzicale au subliniat credinta, pacea, solidaritatea, 
speranța si frumoasele tradiții.

Laura OLOGU
Biroul Pastoral 


